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De Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening, Energie en 

Dierenwelzijn hield op 12 april 2016 een gedachtewisseling met Joke  

Schauvliege, Vlaams minister van Omgeving, Natuur en Landbouw en vertegen-

woordigers van de OVAM, over de zwerfvuilproblematiek en het Operationeel Plan 

Openbare Netheid en over het Uitvoeringsplan voor huishoudelijk afval en 

gelijkaardig bedrijfsafval. Deze gedachtewisseling met de administratie volgt op 

een eerdere gedachtewisseling met de minister over dit onderwerp (Parl.St. 

Vl.Parl. 2015-16, nr. 700/1). 

 

De getoonde presentatie van de OVAM, het ontwerp van Uitvoeringsplan 

huishoudelijk afval en gelijkaardig bedrijfsafval en het Operationeel Plan 

Zwerfvuil en Sluikstorten 2016-2018 zijn terug te vinden op de dossierpagina 

van dit stuk op www.vlaamsparlement.be. 

I. Toelichting door de OVAM 

Historiek 

 

Ann De Boeck is celhoofd van het team Lokale Besturen bij de OVAM en 

projectleider van het nieuwe uitvoeringsplan voor huishoudelijk en gelijkaardig 

bedrijfsafval. Volgens haar kan Vlaanderen zeer goede resultaten voorleggen op 

het vlak van de selectieve inzameling en recyclage. Dat is het gevolg van 

planmatig werken. Sinds het Afvalstoffendecreet en het ontstaan van de OVAM 

kregen de lokale besturen met de uitvoeringsplannen een kader voor hun beleid 

voor huishoudelijk afval. De totale hoeveelheid huishoudelijk afval daalt de 

laatste jaren, voornamelijk door de daling van het selectief ingezamelde afval en 

minder door de daling van het restafval. De ambitie van het nieuwe plan is net 

dat restafval te verminderen.  

 

Context 

 

Vooraf aan het nieuwe plan zijn er twee studies uitgevoerd: over demografie en 

over de ruimtelijke context. Tot nog toe waren de bewustmakingscampagnes 

algemeen terwijl de bevolking divers is en de verschillende groepen het best 

anders gesensibiliseerd worden. Daarbij komt nog dat het afvalbeleid grondig 

verschilt naargelang de omgeving: stad of platteland. De studies pleiten dus 

sterk voor maatwerk.  

 

Het regeerakkoord 2014-2019 ziet de lokale besturen als het eerste aanspreek-

punt. Het Vlaamse beleid vormt een kader, waarbinnen de lokale besturen beleid 

voeren. Daarbij gaan responsabilisering en deregulering hand in hand. Kortom, 

ook dat is een vraag om meer maatwerk. Het ontwerp van plan tracht dat te 

bieden. De OVAM heeft het in intense samenwerking met de VVSG en Interafval 

opgesteld.  

 

Globale doelstellingen 

 

In de pers was er heel wat aandacht voor de restafvaldoelstellingen van het plan. 

Het plan bevat heel wat meer, ook algemene doelstellingen. De eerste gaan over 

preventie. De totale hoeveelheid huishoudelijk afval mag niet meer groeien 

terwijl de bevolkingsgroei tot 2022 op 4 percent geschat wordt. De hoeveelheid 

per inwoner moet dus dalen van ongeveer 522 kilogram huishoudelijk en 

vergelijkbaar bedrijfsafval per inwoner per jaar nu naar 502 kilogram in 2022. 

Daarvoor dient verder ingezet te worden op de ontkoppeling van de afvalproduc-

tie en het consumptieniveau. De kloof tussen het huishoudbudget en de 

hoeveelheid huishoudelijke afvalstoffen dient dus groter te worden.  
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De tweede algemene doelstelling gaat over hergebruik. Momenteel bedraagt het 

hergebruik, gemeten aan de verkoop in een kringloopwinkel, ongeveer 5 

kilogram per inwoner. Tegen 2022 moet dat 7 kilogram per inwoner worden. 

Uiteraard is er ook ander hergebruik, maar daarover heeft de Vlaamse overheid 

geen cijfers. Het hergebruik verschilt al aanzienlijk van gemeente tot gemeente, 

sommige halen de doelstelling van 7 kilogram al, andere halen amper 2 kg. Uit 

kennis over de oorzaken van dat verschil kunnen werkwijzen gedistilleerd worden 

om de andere gemeenten te helpen.  

 

Een andere algemene doelstelling is de daling van gelijkaardig bedrijfsafval met 

15 percent tegenover de nulmeting van 2013.  

 

Uit de sorteeranalyse van 2015 blijkt dat er in de restafvalzak nog heel wat 

materialen zitten die nu al geschikt zijn voor selectieve inzameling en recyclage. 

Op 110 kilogram restafval is er 24 kilogram organisch-biologisch afval, 15 

kilogram kunststoffen, 8 kilogram textiel enzovoort.  

 

Er is daarenboven nog een marge om het restafval te laten dalen met bijkomen-

de sorteerverplichtingen zoals de verplichte inzameling van harde kunststoffen 

via het recyclagepark. Om meer verpakkingen in te zamelen is een uitbreiding 

van de pmd-fractie nodig. Ook de restplastics moeten dus tegen het einde van de 

planperiode selectief ingezameld worden. Voorts wordt de inzameling van 

kunststoffen bij bedrijven verplicht. Ook mag het recycleerbaar textiel niet langer 

bij het restafval terechtkomen, herbruikbaar textiel wordt er wel al veelal uit 

gehaald. Het is ook de bedoeling om het voedselverlies met 15 percent te laten 

dalen. De OVAM onderzoekt ook of keukenafval zoals vleesresten en gekookt 

voedsel ook met het gft kan worden ingezameld. Dat zal het de burger niet alleen 

gemakkelijker maken goed te sorteren, maar ook meer afval uit het restafval 

halen. Voorts wil de OVAM bedrijven verplichten hun organisch afval selectief in 

te zamelen, met in eerste instantie een focus op de grootste producenten zoals 

grootkeukens en ziekenhuizen. Volgens het plan moeten er ook meer stromen uit 

het grof vuil selectief ingezameld worden en dan vooral matrassen en meubelen. 

Voor matrassen zijn de gesprekken over een uitgebreide producentenverant-

woordelijkheid gestart, voor meubelen zal de mogelijkheid om een uitgebreide 

producentenverantwoordelijke in te voeren tijdens de planperiode onderzocht 

worden. De verschillen tussen de gemeenten betreffende de ingezamelde 

hoeveelheid grof vuil zijn heel groot. Daarom komt er maatwerk, met focus op 

gemeenten die het minst scoren.  

 

De laatste algemene doelstelling is de totale hoeveelheid zwerfvuil tegen 2022 

met 20 gewichtspercent te laten dalen ten opzichte van 2013: van 17.500 naar 

14.000 ton.  

 

Doelstelling restafval 

 

De huidige doelstelling voor restafval bedraagt 150 kilogram per inwoner per jaar 

op Vlaams niveau en 180 kilogram per inwoner per jaar op gemeentelijk niveau. 

Ook hier zijn grote verschillen, sommige gemeenten zamelen 80 kilogram per 

inwoner in, andere meer dan 200. Om de verschillen in karakteristieken te 

compenseren, heeft meer dan de helft van de gemeenten een correctiefactor 

waardoor ze meer mogen inzamelen. Van dat weinig transparant systeem wil 

OVAM liever af.  

 

Het restafvalcijfer van een gemeente is een resultante van het beleid, maar ook 

van de sociaaleconomische factoren van die gemeente zoals toerisme, 

verstedelijkingsgraad, vergrijzing en industriële activiteit. Slechts tussen 

gemeenten met vergelijkbare sociaaleconomische kenmerken is het mogelijk het 

verschil in restafvalcijfer meer toe te wijzen aan verschil in beleid. Van de 
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bestaande typologieën om de gemeenten te clusteren, zoals de Vlaamse 

Regionale Indicatoren en het Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen, is de 

sociaaleconomische typologie van Belfiusbank het meest bruikbaar. Die typologie 

deelt gemeenten in op basis van 150 variabelen, waarvan er heel wat bepalend 

zijn voor het afvalbeleid. Als gemeenten zo geclusterd worden, is de correctiefac-

tor overbodig. Uiteraard is een clustering nooit helemaal sluitend, maar dit 

maatwerk, met een doelstelling per cluster, is in ieder geval een verbetering.  

 

Vergelijkbaar bedrijfsafval, dat dus naar aard, samenstelling en hoeveelheid 

vergelijkbaar is met huishoudelijk afval, zal niet meer afgesplitst mogen worden. 

Nu wegen sommige gemeenten dat trouw, andere schatten dat in, slechts op 

basis van enquêtes of verkochte zakken. Als dat afval uit de cijfers mag 

gehouden worden, is er geen stimulans om de inzameling te beperken tot enkel 

de vergelijkbare hoeveelheden. Als het vergelijkbaar bedrijfsafval niet meer 

afgesplitst mag worden, zal de hoeveelheid restafval die een gemeente inzamelt 

uiteraard stijgen. Daarom wordt de doelstelling verhoogd met een bijgift voor het 

vergelijkbaar bedrijfsafval, berekend op basis van het aantal en het type 

bedrijven in de verschillende clusters. De Belfiusindeling dateert van 2007 en 

wordt geactualiseerd in 2017. Zo nodig, zullen doelstellingen in overleg met de 

VVSG aangepast worden.  

 

Ondersteuning op maat 

 

Bij doelstellingen op maat hoort uiteraard ondersteuning op maat. De OVAM zal 

visitaties organiseren, bij voorrang in de minst scorende gemeenten. Omdat 

gemeenten in een cluster gelijke kenmerken hebben en verschillen dus eerder 

het gevolg zijn van beleid, zullen er lerende netwerken in een cluster komen. 

Voorts komt er een kustprogramma. De OVAM werkt al met samenwerkingsver-

banden en actieplannen op maat van een gemeente. Gemeenten krijgen de 

mogelijkheid om de huis-aan-huisinzameling te vervangen door een brengsys-

teem op korte afstand. Deze systemen zijn vooral nuttig waar mensen klein 

behuisd zijn zoals in steden maar ook aan de kust waar mensen daarenboven ook 

vertrekken op dagen dat er geen huisvuil opgehaald wordt. Een brengsysteem 

vergt wat aandacht op het vlak van de kwaliteit van de stromen. De demografi-

sche studie leert dat heel wat inwoners van vooral stedelijke kernen nooit op een 

recyclagepark komen, bijvoorbeeld omdat ze geen auto hebben. Om die reden wil 

OVAM daar minirecyclageparken stimuleren.  

 

Openbaar onderzoek 

 

Uit het openbaar onderzoek dat afgesloten is op 10 maart 2016, leert OVAM dat 

het de ondersteuning op maat nog verder moet uitwerken, niet alleen voor 

achterblijvers, maar ook voor voorlopers. Dat kan met de innovatieve projecten, 

zoals het Antwerpse Fashion Flows, en de omslag naar de circulaire economie.  

 

Eindverwerking 

 

Volgens het regeerakkoord moet de verbrandingscapaciteit afgestemd zijn op het 

aanbod aan brandbaar afval. De OVAM krijgt de regierol. In dit plan heeft de 

afvalmaatschappij dan ook getracht te bepalen welke stromen als brandbaar 

afval kunnen worden bestempeld. In 2013 is de balans tussen aanbod en 

capaciteit in evenwicht. Een vergunning voor nieuwe capaciteit kan dus enkel als 

er bestaande capaciteit wegvalt. Als de doelstellingen van het plan gehaald 

worden en het restafval dus daalt, zal er op een gegeven moment overcapaciteit 

zijn. De OVAM denkt dat er dan een instrument moet zijn om de afbouw van 

capaciteit te stimuleren.  
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Zwerfvuil en ontwijkgedrag 

 

Het uitvoeringsplan voor huishoudelijk en gelijkaardig bedrijfsafval vormt ook het 

strategische kader om zwerfvuil en ontwijkgedrag te bestrijden, maar is al nader 

uitgewerkt in een Operationeel Plan Zwerfvuil. Uit de Statiegeldstudie bleek dat 

een statiegeldsysteem een potentieel heeft om te leiden tot 20 à 40 volumeper-

cent minder zwerfvuil. Gemeenten betalen daarenboven minder opruimkosten. 

Het zorgt voor meer recyclage van eenmalige drankverpakkingen. Negatief is dat 

de kosten voor de invoering van statiegeld tot drie maal hoger geschat worden 

dan de kosten voor de inzameling van pmd. Hoe succesvoller het systeem, hoe 

moeilijker het te financieren is. Het systeem draait immers op wie zijn flesje niet 

terugbrengt. Allicht zal het leiden tot meer aankopen over de grens. Statiegeld 

wordt het best in heel België ingevoerd, dus is overleg en afstemming met de 

andere gewesten en de federale overheid nodig, wat tijd vergt. De minister wou 

daarop niet wachten en heeft een overeenkomst gesloten met de verpakkingsin-

dustrie. Extra middelen worden vrijgemaakt om zwerfvuil snel aan te pakken.  

 

Volgens het plan moet de hoeveelheid zwerfvuil tegen 2022 significant dalen. De 

netheidsindex op de drie slechtste doelplaatsen, de autostradeparkings, de 

openbaarvervoerplaatsen en de afvalverzamelpunten moet stijgen met 10 

percent. Een stijging van de netheidsindex met 10 percent realiseren door alleen 

op zwerfvuil te werken, betekent dat de hoeveelheid zwerfvuil dient te 

verminderen met 60 percent. Op de andere doelplaatsen moet de netheidsindex 

gelijk blijven. Volgens de tweede doelstelling moet de totale hoeveelheid 

zwerfvuil afnemen met 20 gewichtspercent ten opzichte van 2013. Volgens de 

statiegeldstudie kan statiegeld de hoeveelheid zwerfvuil laten dalen met 40 

volumepercent, wat overeenkomt met 20 gewichtspercent. De doelstelling blijft 

dus dezelfde, maar wordt gehaald met meerdere instrumenten en door op 

meerdere fracties te werken.  

 

In 2018 zal het zwerfvuilbeleid voor het eerst geëvalueerd worden. De algemene 

vooruitgang zal worden bepaald door de hoeveelheid zwerfvuil en sluikstorten in 

2017 te meten. Omdat de periode zo kort is om het beleid te evalueren, zal 

gemeten worden op die plaatsen waar actie is ondernomen. Daartoe worden 

coachingtrajecten opgezet met gemeenten. In die gemeenten wordt er een sterk 

beleid gevoerd, waarna de netheidsindex voor de drie slechtste doelplaatsen in 

die gemeenten vergeleken wordt met de score in de rest van Vlaanderen, waarbij 

het doel een verbetering van 10 percent is. Om te meten moet er voldoende actie 

gevoerd worden, en worden er ook heel wat procesindicatoren opgesomd in het 

operationeel plan.  

 

In het Operationeel Plan Zwerfvuil is het eerste prioritaire thema preventie. 

Vooreerst worden mogelijke oplossingen of innovaties op productie- en 

distributieniveau voor zwerfvuilgevoelige producten geïnventariseerd. Dat een 

brikje, een rietje en een plastiekje rond dat rietje heeft, die allemaal afzonderlijk 

op de grond kunnen terechtkomen, kan mogelijks door een beter productdesign 

vermeden worden. De OVAM wil zo een vijftal trajecten per jaar uitwerken. Een 

volgend prioritair thema is monitoring, niet alleen nagaan of de doelstelling 

bereikt wordt, maar ook informatie verzamelen over de samenstelling van 

zwerfvuil en de effecten van maatregelen. Om het zwerfvuilbeleid van gemeenten 

en Vlaamse partners te professionaliseren, zal de OVAM 50 coachingtrajecten 

opzetten. Met het netheidsnetwerk en het lokaal bestuur wordt het beleid 

geëvalueerd en bijgestuurd. Daarnaast zal de ondersteuning van lokale 

zwerfvuilprojecten zowel op administratief als financieel vlak geoptimaliseerd 

worden.  

 

Tegen 2018 wil de OVAM minimum 250 autostradeparkings, openbaarvervoer-

plaatsen of afvalverzamelpunten aangepakt hebben. Bedrijven moeten daarnaast 
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meer betrokken worden bij het zwerfvuilbeleid, dat kan sectoraal, patronaal en 

individueel. De transportsector zou bijvoorbeeld met de truckchauffeurs een 

charter kunnen afsluiten om geen zwerfvuil meer uit de vrachtwagen te gooien, 

maar correct te deponeren. In het kader van de coachingtrajecten moet de lokale 

middenstand meer betrokken worden om het eigen distributiepunt netjes te 

houden.  

 

Het volgende prioritaire thema is participatie van burgers. Een beloningsysteem 

voor scholen en verenigingen zal worden uitgetest. Voorts is handhaving 

noodzakelijk. De problemen worden in kaart gebracht, waarop er oplossingen 

bedacht worden. De handhavingsweek die dit jaar enkel in West-Vlaanderen 

loopt, wordt in 2017 uitgebreid tot heel Vlaanderen. Voorts worden de 

mogelijkheden van camerabewaking onderzocht. Een laatste prioritair thema is 

communicatie. www.indevuilbak.be blijft het platform voor informatie over 

zwerfvuil. De OVAM wil inzetten op communicatie op cruciale plaatsen en 

momenten waar het risico op zwerfvuil imminent is. Daarbij moeten alle 

communicatieboodschappen op elkaar afgestemd zijn.  

 

Netheidsindex 

 

Eva Gijsegom, medewerker OVAM, legt uit dat de netheidsindex de openbare 

netheid in Vlaanderen in kaart brengt. Daarvoor worden er verschillende facetten 

van vervuiling gemeten, parameters genaamd, op verschillende openbare locaties 

in veertig gemeentes, op verschillende momenten in het jaar om de seizoeneffec-

ten te neutraliseren. Zwerfvuil is afval door out-of-homeconsumptie, sluikstorten 

is de ontwijking van het huishoudelijk en bedrijfsafvalophalingssysteem. Van 

beide wordt het aantal stuks geteld. Daarnaast worden er andere aspecten geteld 

die een vervuild of verstoord beeld geven, externe factoren genaamd, zoals 

graffiti, wildplakken, vandalisme en vervuild straatmeubilair.  

 

Jaarlijks wordt er een steekproef van veertig gemeenten die representatief zijn 

voor Vlaanderen bepaald. Daarop worden er een aantal locaties vastgelegd in die 

gemeenten, binnen elke typeomgeving. Een typeomgeving wordt gekarakteri-

seerd door de functie, het gebruik en de snelheid van vervuiling van de locatie en 

het belang ervan voor de perceptie van de netheid door de burger. De vervuiling 

van tien typeomgevingen wordt gemeten door het lokale bestuur, één, de 

autostradeparkings, door het Agentschap Wegen en Verkeer. Op drie typelocaties 

wordt verbetering nagestreefd: de afvalverzamelpunten zoals glasbollen, 

textielcontainers en frituurolie-inzamelpunten, de openbaarvervoerstopplaatsen, 

dus station-, bus- en tramhaltes, en de autostradeparkings.  

 

Op basis van die frequentietellingen op de verschillende locaties en momenten 

wordt er een score van de openbare netheid berekend. Het objectief aantal 

vervuilingen wordt gewogen om de perceptie van de burger in rekening te 

brengen. Zo zullen bepaalde typeomgevingen zwaarder doorwegen dan andere 

en ook het eerste stuk zwerfvuil weegt zwaarder dan het tweehonderdste. In 

2013 is de netheidsindex voor het eerst berekend, met een cijfer per typeomge-

ving en een totaalcijfer voor Vlaanderen. Voor de doelstellingen van 2022 zijn de 

cijfers van 2014 het referentiejaar. Voor de autostradeparkings is er in 2015 een 

verbetering met tien percentpunten. Dat komt omdat er niet veel parkings zijn, 

dus ook niet in de steekproef, en ze een heel aantal werken ondergaan hebben 

die de netheid structureel aanpakten. Autostradeparkings moeten tegen 2022 

een score van 86 halen, wat ze in 2015 al bereiken. Afvalverzamelpunten moeten 

een score van 80 halen, openbaarvervoerstopplaatsen een score van 88. De 

andere typeomgevingen mogen geen significante daling kennen van de 

netheidsindex.  

 

http://www.indevuilbak.be/
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II. Vragen en opmerkingen van de leden 

1. Tussenkomst van Valerie Taeldeman 

Valerie Taeldeman vraagt naar de voorbereidende studies. De 19 gemeenten, 

aangesloten bij de IVM, worden ingedeeld in 10 clusters met 7 doelstellingen, 

waarvan de laagste 116 kilogram, de hoogste 158 kilogram per inwoner is. Die 

intercommunale vraagt dan ook waarom er niet gekozen wordt voor één norm 

per intercommunale. Dat zou een regionale werking en intergemeentelijke 

solidariteit bevorderen. Ook andere intercommunales hebben opmerkingen bij de 

nieuwe clustering. Waarom kiest de OVAM voor de Belfiusindeling? Hoe denkt de 

VVSG daarover? Voorts informeert ze wat de instrumentenmix waarmee lokale 

besturen tot het bereiken van de doelstellingen gestimuleerd worden, precies 

inhoudt. Wat zal er gebeuren als ze de doelstellingen niet halen? Daarnaast 

vraagt ze hoe de selectieve afvalinzameling beter kan.  

 

Het lokale bestuur is beheerder van alle afvalstromen. Ze vraagt dan ook wat 

meer uitleg over bijkomende inzamelkanalen voor huishoudelijke afvalstromen, 

zoals scholen en verenigingen. Ze verwacht daar heel wat interesse van 

verenigingen uit financiële overwegingen. Tot slot wil ze graag de plaats van de 

intercommunales kennen in de zwerfvuilacties.  

2. Tussenkomst van Lydia Peeters 

Lydia Peeters wil weten hoeveel bezwaren ingediend zijn bij het openbaar 

onderzoek. Zo riep Limburg.net elke Limburgse gemeente daartoe op. En wat is 

er met de bezwaren gebeurd? Een van de opmerkingen in het typebezwaar van 

Limburg.net was een automatische invoering van statiegeld in 2018 als de 

doelstellingen niet gehaald werden. Haar gemeente is daar geen voorstander 

van, maar hoe zit het met de OVAM? Ze informeert of zwerfvuil, sluikstorten en 

de externe factoren hetzelfde gewicht krijgen bij de berekening van de 

netheidsindex. Voorts vraagt ze of er bij de selectie van de veertig gemeenten 

rekening gehouden is met een goede verdeling over de zestien clusters. In de elf 

typeomgevingen mist ze de park- en natuurgebieden. Tot slot wil ze graag horen 

wanneer het operationele plan ondertekend wordt.  

3. Tussenkomst van Hermes Sanctorum-Vandevoorde 

Voor Hermes Sanctorum-Vandevoorde ontbreekt het plan aan ambitie. Wat onder 

meer blijkt uit het bevriezen van de totale hoeveelheid afval. Zowel de Europese 

Commissie als de Vlaamse Regering plannen tegen 2050 zo goed als geen 

restafval meer, de tussentijdse mijlpalen moeten dus hoger liggen. Het lijkt een 

beetje op de klimaatdoelstellingen om tegen 2050 zo goed als geen uitstoot meer 

te hebben, terwijl de tussentijdse doelen beperkt zijn.  

 

Hij mist, met de Minaraad, aandacht voor hergebruik, die ruimer is dan de 

herverkoop via de kringloopcentra. De Vlaamse bevoegdheid is in deze uiteraard 

beperkt, toch is meer mogelijk. Hij pleit voor een aanpak naar voorbeeld van de 

circulaire ladder die Nederland gebruikt. Voor de eigenlijke recyclage onderkent 

die 7 niveaus: refuse, reduce, re-use, repair, refurbish, remanufacture en 

repurpose. Op het vlak van selectieve inzameling doet Vlaanderen het goed, 

maar eigenlijk is er de laatste 10 jaar amper verbetering. Daarbij komt nog dat 

de cijfers niet altijd betrouwbaar zijn. Zo zou via Fost Plus 99 percent van het 

metaal gerecycleerd worden terwijl er via het zwerf- en sluikvuil toch nog heel 

wat verbrand wordt. Een betere controle is nodig. Hoe komt het dat er niet meer 

ambitie is voor verpakkingsafval?  
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De Minaraad kaart een lacune aan in de uitgebreide producentenverantwoorde-

lijkheid: er worden geen kosten betaald voor producten die niet selectief worden 

ingezameld. Voor wat in het restafval, het zwerf- of sluikvuil terechtkomt, bestaat 

er dus geen financiële verantwoordelijkheid. Sommige bedrijven dragen dan wel 

bij via Het Groene Punt, maar toch komen die producten in het restafval terecht. 

Het lid vermoedt dus systeemfouten, ook in de eisen van Europa trouwens.  

 

Momenteel is er voldoende verbrandingscapaciteit, maar het ontbreekt aan een 

visie om die te doen verminderen. Voor een echte circulaire economie moet de 

verbranding op termijn verdwijnen. Wat is het instrument waarvan de OVAM 

spreekt?  

 

Wat de OVAM hier presenteert als beleid tegen zwerfvuil boezemt het lid geen 

vertrouwen in. Sensibilisering is belangrijk. Ondanks de talrijke campagnes en 

studiewerk, bijvoorbeeld over statiegeld, gebeurt er weinig concreets en blijft er 

zwerfvuil.  

4. Tussenkomst van Bart Nevens 

Bart Nevens betreurt dat er gewerkt wordt met de Belfiusindex van 2007 terwijl 

het plan tot 2022 loopt. Is de OVAM van plan in 2018 een en ander aan te passen 

aan de nieuwe index van 2017? De spreker is trouwens wel voorstander van 

maatwerk. Ook hij vraagt inzage in de bezwaren ingediend bij het openbaar 

onderzoek. Hij kent wel de leidraad voor opmerkingen en bezwaren die Interafval 

naar de intercommunales stuurde. Uit de cijfers leidt hij af dat een op twee 

gemeenten de doelstellingen al haalt. Maatwerk is echter moeilijk als de mediaan 

de norm is. Daarnaast vindt hij het logischer dat er doelstellingen per intercom-

munale bepaald worden, die stippelen immers het afvalbeleid uit. Intercommuna-

les en gemeenten die het diftarsysteem toepassen, doen het doorgaans beter dan 

andere waar huisvuilophaling relatief goedkoop is.  

 

Ondanks de goede resultaten dankzij het Materialendecreet blijven er nog te veel 

grondstoffen in het restafval: batterijen, drankverpakkingen enzovoort. Het is 

zelfs zo dat niet alles wat in de pmd-zak terechtkomt door Fost Plus verwerkt 

wordt. Kortom, het Materialendecreet is te weinig de leidraad van het afvalbeleid. 

De verbrande fractie moet dalen. Ook dit lid heeft vragen bij de verbrandingsca-

paciteit. Is het nog nodig milieuvergunningen te leveren? Met de omgevingsver-

gunning wordt het trouwens mogelijk een vergunning voor het leven te krijgen. 

De afvalverbrandingsovens proberen zichzelf in te dekken tegen sluiting door 

warmtenetten aan hun oven te koppelen. Het beleid moet gericht zijn op afbouw, 

tenzij Vlaanderen op termijn buitenlands afval wil verbranden. De milieuheffing, 

de verbrandingstaks, is verdubbeld. Hoe minder er verbrand wordt, hoe 

goedkoper voor de gemeenten en de burgers, wat een stimulans is voor betere 

sortering.  

 

Zwerfvuil aanpakken met enkel sensibilisering of burgeropruimacties is 

voorbijgestreefd. Zaken als een charter voor truckchauffeurs zijn een maat voor 

niets. De lokale besturen hebben daadkracht nodig, zoals een rechter toen hij de 

auto van een sluikstorter in beslag nam. Overtredingen vaststellen met camera’s, 

beboeten en dan duidelijk communiceren hoeveel mensen beboet zijn, lijkt hem 

zinvoller. Met het plan voor zwerfvuil wordt de planlast voor de gemeenten alleen 

maar groter. Is gemeten hoeveel tijd en mankracht de lokale besturen nodig 

hebben om subsidies te krijgen? Ook een kader, waarin duidelijk staat hoe 

gemeenten subsidies kunnen verwerven, is nodig. Hoe zit het met de milieupoli-

tie, gemeenschapswachten speciaal opgeleid om zwerfvuil te beboeten via GAS-

boetes, waar de minister het over had?  
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5. Tussenkomst van Gwenny De Vroe 

Gwenny De Vroe staat uiteraard achter de doelstellingen maar had gehoopt op 

wat meer informatie over de resultaten van het openbaar onderzoek en details 

over het beleid op maat. Ook voor dit lid is het ambitieniveau van het uitvoe-

ringsplan laag. Dat gemeenten met het diftarsysteem automatisch beter scoren, 

betwist ze. Haar gemeente Kampenhout heeft met restafvalzakken de doelstelling 

ook gehaald. Voor de gemeente die de doelstelling reeds haalt, moet de lat hoger 

gelegd worden.  

 

De OVAM geeft de overheid een centrale rol in de preventie, belangrijker dan 

voorheen, onder meer het verpakkingsafval moet dalen. Hoe wordt daarover 

afgestemd met de federale overheid? Wat zijn de andere manieren om met 

preventie het afval te doen dalen? Is het de bedoeling om meer kringloopwinkels, 

zo cruciaal voor het hergebruik, op te richten? Zijn er richtlijnen voor de 

brengsystemen, onder meer de afstand, als gemeenten beslissen niet langer 

afval aan huis op te halen? Hoe zal de OVAM het voedselverlies met 15 percent 

reduceren?  

 

Haar standpunt over afvalverbranding blijkt uit het moratorium dat ze vorige 

regeerperiode met Hermes Sanctorum-Vandevoorde bepleitte. Het lijkt haar 

nuttig om daar een nieuwe hoorzitting aan te wijden.  

 

Ze is niet zeker dat de netheidsindex geschikt is om te oordelen of statiegeld 

nodig is en vraagt OVAM haar gerust te stellen over de degelijkheid van de 

methode. Voorts informeert ze hoe de sigaretten- en kauwgomsector bij het 

zwerfvuilplan betrokken zijn. Hoe zullen de gemeenten, die al aanzienlijke 

inspanningen tegen zwerfvuil leverden, er extra voor ondersteund worden?  

6. Tussenkomst van Tinne Rombouts 

Hoewel er bij elke indeling opmerkingen te maken zijn, vindt Tinne Rombouts het 

positief dat de clustering gebaseerd is op sociale kenmerken die de hoeveelheid 

afval beïnvloeden. Om gerichter te sensibiliseren, acht ze het interessant de 

gemeenten te laten weten welke doelgroepen of kenmerken dan precies welke 

afvalstroom beïnvloeden. Is dat de bedoeling? In tegenstelling tot andere leden 

denkt Tinne Rombouts dat de rek nog niet uit het sensibiliseringsbeleid is, maar 

ook handhaving is wezenlijk, met camera’s en GAS-boetes, wat gemeenten 

trouwens ook al doen.  

 

Het lid gaat ervan uit dat de clustering en de doelstellingen altijd aangepast 

worden aan de meest recente gegevens. Dat er gemeenten al beter scoren dan 

hun doelstelling, is toe te juichen. Krijgen de sterkste gemeenten tips om het nog 

beter te doen? Of kunnen ze een grotere rol spelen in het begeleiden van andere 

gemeenten?  

 

Ze vermoedt dat het (internationale) vrachtverkeer verantwoordelijk is voor een 

groot deel van de vervuiling langs de autostrades. Is het mogelijk te zeggen of 

dat vermoeden klopt, of dat de (internationale) burgers toch meer blaam treft? 

In het project Keep it clean werken Nederland en België samen aan afvalpreven-

tie door gezamenlijke communicatie en dezelfde vuilnisbakken en logo’s op 

Nederlandse en Belgische bedrijventerreinen. Wordt er over afvalpreventie langs 

autostrades overlegd met andere landen?  

 

Voor dit lid zet het plan wel sterk in op selectieve inzameling. Voor welke 

grondstof en bij welke doelgroep valt de grootste winst te boeken?  
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III. Antwoorden  

1. OVAM 

Dat het plan ambitie mist, betwist Ann De Boeck. Al jaren haalt Vlaanderen 

ongeveer 150 kilogram restafval per inwoner. Met dit plan wil de OVAM opnieuw 

een knik naar beneden halen, wat niet evident is. De demografische studie heeft 

aangetoond dat de sorteerboodschap steeds moeilijker wordt. In steden 

diversifieert de populatie, maar het bevolkingsverloop is er ook groot. In het 

restafval zit inderdaad nog heel wat afval dat sorteer- en recycleerbaar is, alleen 

is het zaak de juiste trigger te vinden. Papier en karton worden gratis aan huis 

opgehaald en toch zit er nog heel wat in het restafval. Het echte restafval kan 

alleen maar dalen door preventie. Gezien het stijgende consumptieniveau en de 

bevolkingsgroei, is het al niet evident om dat op het huidige niveau te houden. In 

die moeilijke context heeft het plan dus wel degelijk ambitie. 

 

De restafvaldoelstelling is een mediaanbenadering: de helft van de gemeenten 

haalt hun doelstelling. Als er een daling van 10 of 20 percent als doel gesteld 

wordt, zullen nog meer gemeenten dat halen, net omdat de verschillen zo groot 

zijn. Gemeenten die nu al 80 kilogram per inwoner halen, moeten dat niveau 

handhaven maar al te grote vorderingen van hen verwachten is niet realistisch. 

Net daarom zijn gemeenten ingedeeld naargelang sociaaleconomische factoren 

zodat het verschil in restafval meer toe te wijzen is aan beleid. Gemeenten die 

goed scoren in de cluster, krijgen een begeleidende rol. Niet de cluster, maar wel 

elke gemeente, moet de doelstelling van de cluster halen.  

 

Uit het openbaar onderzoek bleek dat heel wat intercommunales bezwaar hadden 

omdat hun gemeenten in meerdere clusters terechtkomen. Het Materialendecreet 

legt echter de afvalbevoegdheid bij de gemeenten. Die beslist of en in welke 

mate de bevoegdheid overgedragen wordt aan een intercommunale. Daarom is 

er een doelstelling per gemeente. De OVAM zoekt echter naar oplossingen voor 

intercommunales, bijvoorbeeld met een werkdoel of richtsnoer.  

 

In de werkgroep met de VVSG zijn alle doelstellingen besproken. De vereniging is 

het eens met de Belfiusindeling. Die nieuwigheid moet in de loop van de 

planperiode worden geëvalueerd. Dat de clusters na de nieuwe indeling van 

Belfius in 2018 herbekeken worden, was al afgesproken, maar de spreker wil het 

best expliciet in het plan schrijven. De spreker geeft voorts enkele instrumenten 

uit de mix: het maatwerk, het kustprogramma, samenwerkingsverbanden met 

het lokale bestuur, de subsidies voor investeringssteun en innovatieve projecten, 

die misschien inderdaad het best aan de goede leerlingen toevertrouwd worden. 

Als een gemeente de doelstelling niet haalt, zal de OVAM er vooreerst mee 

overleggen. Zodra het plan goedgekeurd is, start dat overleg met gemeenten die 

nu het minst goed scoren.  

 

Adequatere selectieve inzameling kan door het huishoudelijk afval te bevrijden 

van afvalstromen waar er al een selectieve inzameling voor bestaat. De 

huisvuilzak is al duur, dus is een betere sensibilisering daarvoor nodig. Voor 

bepaalde stromen zoals de harde kunststoffen, komt er tijdens de planperiode 

een bijkomende inzameling. Sensibilisering bij doelgroepen als kmo’s kan volgens 

de spreker ook nog heel wat resultaat opleveren. Het plan plant acties voor 

kunststoffen, organisch materiaal en oud papier.  

 

Inzameling in scholen kan al, mits het lokale bestuur erin toestemt. Volgens het 

ontwerp van plan zal er gedurende een tweetal jaren een proefproject worden 

opgezet om te evalueren of het inzamelen van een beperkt aantal afvalstromen 

gedurende een beperkte tijd door scholen en verenigingen een goed idee is. Het 
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moet een bijkomend kanaal zijn, meer dan een loutere verschuiving en 

rapporteerbaar en controleerbaar. Gemeenten en intercommunales hebben 

echter tijdens het openbaar onderzoek heel wat reacties gegeven op dit voorstel.  

 

Met een lokaal bestuur bedoelt de OVAM conform de omschrijving in het 

Materialendecreet niet alleen een gemeente maar ook een intercommunale. Die 

zullen dus ook een rol spelen in het bestrijden van zwerfvuil.  

 

Op het openbaar onderzoek reageerden ongeveer vijfhonderd indieners. De 

hoofdmoot zijn de gemeenten en intercommunales, zowat elke intercommunale 

en iets meer dan tweehonderd van de driehonderdenacht gemeenten. Voorts 

enkele verenigingen zoals FEBEM, Comeos, Voka en milieuraden, het aantal 

burgers bleef beperkt. De voornaamste opmerkingen zijn aangehaald door de 

parlementsleden: de clustering volgens Belfius en de regierol van de lokale 

besturen. Voorts vragen heel wat indieners het zelfvoorzieningsprincipe voor 

eindverwerking in het plan op te nemen. De OVAM is de bezwaren nog aan het 

verwerken en in een verslag aan het gieten, met een lijst van de opmerkingen en 

indieners. Daar zal dan een overweging aan toegevoegd worden met de reactie 

van de OVAM. In derde instantie zal de maatschappij dan eventueel een 

aanpassing aan de plantekst voorstellen. Het verslag aan de Vlaamse Regering is 

openbaar en zal na goedkeuring op de website van de OVAM verschijnen.  

 

De clusters gelden voor de afvaldoelstellingen, de coachingtrajecten staan daar 

los van. De OVAM is op zoek naar gemeenten die interesse hebben. Ze kunnen 

daarbij gebruikmaken van bestaande samenwerkingsverbanden als het 

kustprogramma.  

 

Voorts is hergebruik uiteraard ruimer dan enkel de verkoop in de kringloopwin-

kels. Het plan bevat ook een onderdeel over deeleconomie waarin ook repair aan 

bod komt en gestreefd wordt naar een evenwicht tussen ruimte voor lokale 

initiatieven en overheidscoördinatie. Dit jaar plant de OVAM een studiedag voor 

lokale besturen, onder andere om de drempels in de wetgeving in kaart te 

brengen.  

 

Het operationeel plan over zwerfvuil is goedgekeurd op het beslissingsorgaan van 

eind maart. Het is echt wel de bedoeling daadwerkelijk in actie te komen tegen 

zwerfvuil. De coachingtrajecten en de doelplaatsenaanpak zijn daarbij het 

belangrijkste, met sensibilisering, maar ook inventarisatie van knelpunten en 

acties. De automatische invoering van statiegeld is een politieke beslissing. 

 

De uitbreiding van de pmd-inzameling naar P+, dus andere soorten plastics, is 

een vraag van gemeentebesturen, maar zal ook meer ambitie vergen van Fost 

Plus.  

 

Met de zogenaamde halve-euromaatregel dragen producenten wel degelijk bij 

voor de producten die niet selectief ingezameld worden via de uitgebreide 

producentenverantwoordelijkheid. Ook voor de spreker hoort een uitgebreidere 

selectieve inzameling tot de mogelijkheden.  

 

Het regeerakkoord zegt dat de afvalverbrandingscapaciteit moet worden 

afgestemd op het aanbod. De OVAM tracht het aanbod te laten dalen, waardoor 

automatisch de verbrandingscapaciteit zal volgen. De afvalmaatschappij denkt 

aan een stimuleringsbeleid voor ovens die sluiten. De spreker wijst erop dat 

overschakelen van oven sowieso een kost is voor de gemeente. Volgens het plan 

kan er geen nieuwe capaciteit vergund worden als er niet evenveel elders 

afgebouwd wordt, kortom een moratorium. Bij het aanbod wordt de invoer van 

afval niet gerekend. De invoer wordt wel tijdelijk toegestaan, zonder dat de 

verwerking van Vlaams afval in het gedrang komt.  
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Uiteraard is het Materialendecreet de basis van het plan, dat een stap is richting 

de circulaire economie. Mogelijks kan een en ander beter. Ook hiervoor kan 

gestart worden bij gemeenten die al goed presteren. De spreker acht het evident 

dat de huisvuilfractie nog beter dient te worden gesorteerd.  

 

De OVAM heeft vooralsnog niet overlegd met de federale overheid over 

afvalpreventie, enkel over de omzetting van de kaderrichtlijn voor de plastic 

zakjes.  

 

Het is op zich niet de bedoeling van de OVAM om het aantal kringloopcentra uit 

te breiden, maar wel dat ze meer herbruikbare goederen inzamelen en verkopen. 

Het is echter niet de bedoeling dat ze afval inzamelen, dat is de reden voor het 

hergebruikpercentage van 50: ze moeten inzamelen wat ze denken te kunnen 

verkopen.  

 

Voor de brengsystemen die huis-aan-huisinzameling vervangen, stelt het plan 

een richtafstand van 200 meter voorop. Burgers moeten te voet hun afval 

kunnen brengen, bijvoorbeeld in autovrije kernen. Kustgemeenten zijn ook 

geïnteresseerd in het systeem.  

 

Hoe het voedselverlies met 15 percent kan dalen, staat uitgestippeld in de 

ketenroadmap Voedselverlies. Die roadmap is gericht op de partners in de 

voedselketen. In het uitvoeringsplan staat de rol van de lokale besturen, maar 

dat is enkel een aanvulling op die roadmap.  

 

Eva Gijsegom bevestigt dat elke parameter een gewicht krijgt in de netheidsin-

dex. In een voorstudie werd burgers gevraagd foto’s te rangschikken naargelang 

ze een bepaalde vorm van vervuiling storender vonden. Zwerfvuil, sluikstorten en 

hondenpoep werden als meest storend ervaren, zij krijgen een groter gewicht in 

de netheidsindex.  

 

Gemeenten die ervoor kiezen, worden in een coachingtraject op veel meer 

vlakken begeleid dan op sensibilisering. Zo worden de vuilbakplannen zo nodig 

aangepast. Gemeenten stellen zich kandidaat en de OVAM waakt over een 

geografische spreiding zodat ze buurgemeenten kunnen aanzetten. Omdat de 

gemeenten er zelf voor kiezen, is een goede spreiding over de intercommunales 

niet mogelijk.  

 

Park- en natuurgebieden vallen in de netheidsindex onder de categorie openbaar 

domein voor recreatie, sport en natuur.  

 

Wat de handhaving betreft, wijst de spreker erop dat op zwerfvuil geen naam 

staat en dat het, zelfs met camera’s, bijzonder moeilijk is iemand op heterdaad 

te betrappen. Veel toezichthouders vinden het geen evidente zaak om er mensen 

over aan te spreken, bovendien is er overlap tussen de GAS-wetgeving bij 

gewestelijke toezichthouders. Dat, en nog andere knelpunten worden in het 

handhavingstraject aangepakt.  

 

Gemeenten krijgen een financiële ondersteuning voor een coachingtraject, een 

doelplaatsenaanpak of een innovatief proefproject. De financiële ondersteuning, 

de begeleiding alsook het materiaal voor de lokale besturen moeten nog op punt 

gesteld worden, maar er zijn budgetten voor.  

 

Wat de correctheid van de methode betreft, heeft ze de kleine verschillen tussen 

de jaren niet vernoemd omdat ze binnen de significantie-intervallen blijven. Er 

wordt met een representatieve steekproef gewerkt omdat het onmogelijk is om 

jaarlijks alle locaties in heel Vlaanderen te schouwen. In een statistische 

voorproef is de betrouwbaarheid en de significantie van de steekproef bepaald. 
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De methode is wetenschappelijk, de termijnen zijn goed omschreven. Zo lang er 

geen vier punten overschreden worden, is de verandering niet met zekerheid toe 

te wijzen aan een beleidswijziging. Toeval of betrouwbaarheidsfouten van de 

steekproef of meting kunnen dan ook de oorzaak zijn. Fouten worden ook deels 

ondervangen door de significantie-intervallen. Het meetinstrument is zo correct 

als realistisch mogelijk. Ze kan de leden het eindrapport van de statistische 

studies bezorgen.  

 

Via Fevia, de federatie van de voedingsindustrie, is de kauwgomindustrie al 

partner in de onderhandelingen. Het beslissingsorgaan Zwerfvuil voert nu ook 

specifieke onderhandelingen met de kauwgom- en sigarettenindustrie om hun 

bijdrage aan het Operationeel Plan Zwerfvuil te bepalen.  

 

Omdat de capaciteit van de vuilnisbakken ingenomen wordt door sluikstorten, is 

het zwerfvuil op autostradeparkings een groot probleem. Ze is zeker dat zowel 

burgers als vrachtwagenchauffeurs schuldig zijn, maar kan niet zeggen wie welk 

aandeel heeft. Ondertussen is er een Europees netwerk zwerfvuil gestart, een 

aantal sectoren is aangesproken, maar de vervoerssector vooralsnog niet.  

2. Minister Joke Schauvliege 

Joke Schauvliege, Vlaams minister van Omgeving, Natuur en Landbouw, 

herinnert de leden aan de politieke gedachtewisseling over het statiegeld en de 

aanpak van het zwerfvuil van enkele weken geleden die de aanleiding was van de 

huidige gedachtewisseling (Parl.St. Vl.Parl. 2015-16, nr. 700/1). De vijfhonderd 

bezwaren die ingediend zijn bij het openbaar onderzoek, worden nu door OVAM 

verwerkt, met eventueel voorstellen tot bijsturing, waarop de Vlaamse Regering 

definitief zal beslissen. De minister verwacht dat de regering zich er in juni over 

buigt, maar in ieder geval voor het zomerreces. Heel wat bewaren lopen gelijk, 

intercommunales en gemeenten hebben immers standaardbezwaarschriften 

ingediend. 

IV. Bijkomende vragen en antwoorden 

Het mag dan zijn dat er heel wat bezwaren gelijklopen, Hermes Sanctorum-

Vandevoorde vraagt terdege rekening te houden met die kritische bemerkingen 

die ook door de parlementsleden zijn geuit, zonder dat die de doelstellingen van 

het plan in vraag stellen. Vooral over zwerfvuil zat iedereen min of meer op 

dezelfde lijn.  

 

Bart Nevens vindt het positief dat er zoveel bezwaren zijn omdat het betekent 

dat gemeentebesturen en intercommunales bij de zaak betrokken zijn. De 

gedachtewisseling bewijst dat hetzelfde geldt voor de parlementsleden. Een vuile 

omgeving is trouwens de eerste ergernis van de burger. De overheid moet dus 

een krachtdadig beleid voeren op verschillende sporen. Hij pleit voor wat meer 

beleidscreativiteit. Papier en karton brengen geld op, waarom de burger daar dan 

geen geld voor geven, een soort statiegeld? Een intercommunale sorteert het 

restafval al, wat banen oplevert. Nochtans wordt ze daar niet financieel voor 

gestimuleerd want de milieutaksen blijven even hoog. Daarnaast is het 

onduidelijk of statiegeld in 2018 wordt ingevoerd en of de overheid er dan klaar 

voor zal zijn.  

 

Lydia Peeters vraagt inzage in het operationeel plan om te bekijken of de 

middelen voor de lokale besturen daar al in vastgelegd zijn.  

 

Minister Joke Schauvliege werpt op dat gemeenten bezwaar hebben tegen 

inzameling door verenigingen en scholen omdat zij zelf de inkomsten uit de 
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verkoop van de materialen niet meer incasseren. Ze noteert dat de gemeente 

van Bart Nevens proefgemeente wil zijn. Het operationele plan zal aan de 

parlementsleden bezorgd worden. Net als Bart Nevens is zij een believer van het 

statiegeldsysteem. De OVAM heeft de opdracht gekregen ervoor te zorgen dat ze 

er in 2018 klaar voor is.  

 

Bart Nevens neemt het voorstel aan en zegt dat zijn gemeente al proefgemeente 

is, onder meer voor harde plastics. Het klopt evenwel niet dat het gemeenten 

geld kost, integendeel: minder afval verbranden, betekent immers minder 

betalen aan de intercommunale.  

 

 

Tinne ROMBOUTS, 

voorzitter 

 

Valerie TAELDEMAN, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

Comeos  Vertegenwoordiging van de Belgische handel en diensten 

diftar  differentiatie tarieven 

FEBEM   Federatie van Bedrijven voor Milieubeheer  

Fevia   Federatie Voedingsindustrie 

GAS  gemeentelijke administratieve sanctie 

gft  groente-, fruit- en tuinafval 

IVM  Intergemeentelijke Opdrachthoudende Vereniging voor Huisvuil-

verwerking Meetjesland 

kmo  kleine of middelgrote onderneming  

Minaraad Milieu- en Natuurraad van Vlaanderen 

OVAM  Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij 

pmd  plastic flessen, metaalverpakkingen, drankkartons 

Voka  Vlaams netwerk van ondernemingen 

VVSG  Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 

 

 


